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تداوم رشد نوروزي ارز

صرافيهادلارندارند،دلالانميفروشند!

بزرگترينميداننفتيايرانهمچنانمعلق
هنوز سرنوشت توس��عه بزرگ ترين ميدان نفتي ايران مشخص نشده 
اس��ت. ميدان آزادگان جنوبي با وجود اعلام تاريخ ه��اي فراوان براي 
برگزاري مناقصه همچنان روي زمين و هوا معلق مانده و وزارت نفت 

هنوز برنامه مشخصي را براي توسعه اين ميدان اتخاذ نكرده است. 
توسعه اين ميدان از سال 1376 در دس��تور كار قرار گرفت و در سفر 
رسمي رئيس جمهور وقت به ژاپن، مقرر شد شركت اينپكس ژاپن كار 
توس��عه اين ميدان را آغاز كند. اما اين ش��ركت به بهانه هاي مختلف، 
توس��عه اين ميدان را به تأخير انداخت تا در دولت نهم، اين شركت از 
آزادگان اخراج شود و مناطق نفتخيز با توسعه اوليه اين ميدان، توليد 

از آزادگان را آغاز كند. 
با ظرفيت 56هزار بشكه در روز برنامه هاي بعدي اين شركت وقتي ارائه 
شد كه رقم هاي بزرگ تري به ميان آمد كه ناگهان تصميم گرفته شد 
توسعه اين ميدان به شركت CNPC چين واگذار شود. جايگزين شدن 
چيني ها به جاي ژاپني ها، موجب حاكم شدن فضاي آزاردهنده اي براي 
توكيو شد و ژاپني ها نسبت به اين فرصت س��وزي، دولتمردان خود را 

شماتت كنند. 
در نهايت چيني ها توسعه اين ميدان را آغاز و كمپ هاي خود را نيز داير 
كردند، اما قدم بزرگي را براي توسعه آزادگان جنوبي برنداشتند. نوبت 
به دولت يازدهم رسيد، وزارت نفت در يك اقدام شتابزده و بدون بررسي 
جوانب كار، تصميم به حاشيه س��ازي گرفت و چيني ه��ا را از آزادگان 
اخراج كردند و كار را به ش��ركت هاي ايراني س��پردند. اين تصميم در 
نهايت به جريمه يك ميلياردي ايران منجر شد كه تاكنون به قوت خود 
باقي اس��ت. اما براي آنكه اين جريمه پرداخت نشود، توافق شد ايران 
سهم بزرگي از كنسرسيومي كه قرار اس��ت آزادگان جنوبي را توسعه 

دهد، به چيني ها اعطا كند. 
از همان سال 94 بود كه موضوع توسعه ميدان آزادگان جنوبي مطرح 
ش��د و وزير نفت و معاونان وي اعلام كردند با توجه به درخواست هاي 
بسياري كه براي توسعه اين ميدان رسيده اس��ت، مناقصه اي برگزار 
خواهد ش��د و از پيش��نهادات مختلفي كه دريافت مي شود، بهترين 
تصميم گرفته مي ش��ود. وعده هاي دو ساله وزارت نفت براي برگزاري 
مناقصه در ش��رايطي هيچ گاه محقق نش��د كه ط��رف عراقي در حال 
برداشت از اين ميدان مشترك اس��ت و در ايران كارها به كندي پيش 

مي رود و گويي اصلًا اين ميدان مشترك نيست!
بيش از هشت زمان براي برگزاري مناقصه اعلام شده است و قرار بود، 
22شركت براي حضور در اين مناقصه پيشنهادات خود را اعلام كنند. 
اما همه اين وعده ها ت��ا به امروز راه به جايي نبرده اس��ت. وزارت نفت 
علاقه دارد يكي از ش��ركت هاي توتال يا ش��ل اپراتور اين ميدان شود 
ولي تا اين لحظه، اين دو شركت هيچ واكنشي به بحث حضورشان در 
آزادگان ندارند. شركت روسنفت هم ديگر مش��تري آزادگان جنوبي 
است و جلساتي را با شركت ملي نفت برگزار كرده. گرچه وزارت نفت 
طبق قانون مي تواند توس��عه اين ميدان را به صورت ترك تشريفات و 
به صورت غيرمناقصه اي به يكي از اين شركت ها واگذار كند، اما تصميم 
گرفته است براي افزايش قدرت انتخاب، دو سال اين ميدان را معطل 

»انتخاب« كند. 
با توجه به مشترك بودن اين ميدان، انتظار مي رفت وزارت نفت به جاي 
تعيين تكليف ميادين مستقل، در انعقاد قراردادهاي ميادين مشترك 
سرعت بيشتري به خرج دهد. اما قصه پردرد سال هاي 76 تا 84 و عدم 
اولويت بندي ميادين هيدروكربوري، باز هم در حال تكرار است تا فقط 
بيژن زنگنه باشد كه كاملًا بي تفاوت نسبت به توسعه ميادين مشترك 

به وزارت مشغول باشد. 
وزارت نفت دو راه دارد، يا بايد مناقصه آزادگان را به سرعت برگزار كرده 
و برنده را اعلام كند يا با ترك مناقصه، از اختيار قانوني خود براي انتخاب 
يك شركت يا كنسرسيوم بهره بگيرد كه در هر دو صورت، منافع كشور 
برنده خواهند ش��د. ولي اين نقد را مي توان به اين وزارتخانه وارد كرد 

دليل تعلل دو ساله در واگذاري توسعه اين ميدان چه بوده است.

منافع شخصي و گروهي و جناحي مديريت كلان 
اقتصادي را چنان با چالش مواجه كرده است كه 
نايب رئي�س فراكس�يون نماين�دگان ولايي، 
مبارزه ملي در برابر قاچاقچيان و واردكنندگان 
كالاهاي غيرضروري و مش�ابه توليد داخل را 
ك�ه در حكومت نف�وذ دارند، پي�ام نامگذاري 
س�ال ۹۷ مق�ام معظم رهب�ري تحلي�ل كرد. 
محمد دهقان در گفت وگو ب��ا »مهر« درخصوص 
نامگذاري س��ال 97 گفت: خوش��بختانه سال 97 
توس��ط رهبر معظم انقلاب به نام س��ال »حمايت 
از كالاي ايران��ي« نامگذاري ش��د. اصل نامگذاري 
نوعي مبارزه در برابر كساني است كه با قاچاق كالا و 
واردات كالاهاي غيرضرور به دنبال منفعت هستند. 
اين حقوقدان مجلس نامگذاري سال 97 در راستاي 
»حماي��ت از كالاي ايراني« را كاملًا هوش��مندانه 
خواند و گفت: طبق فرموده رهبري بايد مردم وارد 
ميدان شوند بايد مبارزه ملي در برابر قاچاقچيان و 
وارداتچياني كه در حكومت نفوذ دارند و فاسداني 
كه توليدكننده ايراني براي آنه��ا اهميتي ندارد و 
آنچه براي آنها مهم اس��ت ثروت اندوزي و ساختن 
كاخ هاي مجلل براي خودشان و اطرافيانشان است، 
شكل گيرد و ملت در برابر آنها قيام كنند. براي اين 
افراد، انقلاب، نظام و ايرانيان هيچ اهميتي ندارند. 
وي اظهار داش��ت: در س��ال حماي��ت از كالاهاي 
ايراني مردم بايد وسط ميدان بيايند و قاچاقچيان 
را محدود كنند تا زماني كه 3۰ميليارد دلار كالاي 
قاچاق وارد كشور ش��ود و دولت فقط با آمارسازي 
اعلام كند كه مانع قاچاق شده است، اين كشور روي 
خوش حمايت از كالاي ايران��ي را به خود نخواهد 
ديد. دهقان با تأكيد بر اينكه قانون مبارزه با قاچاق 
كالا كاملاً روشن است، اظهار داشت: طبق اين قانون 
بايد همه كالاهايي كه وارد كشور مي شوند، داراي 
شناسه باشد تا مردم بدانند كالاهايي كه در داخل 
كشور وجود دارد كدام داخلي و كدام قاچاق است. 

اين كار بسيار ساده است اما دولت انجام نمي دهد. 
 اين نماينده حقوقدان مجلس اظهار داشت: مرزهای 
رها ش��ده 2۰۰ گمرك در كش��ور وج��ود دارد كه 
دس��تگاه ايكس ري هم در آنها وج��ود ندارد. بيش 
از 2۰ ميليارد دلار فقط از گمركات كشور كالا وارد 
مي ش��ود. بايد دولت از كولبران و ته لنجي ها دفاع 
كند و رابطه آنها را با قاچاقچياني كه پشت اين افراد 
زحمتكش پنهان شده اند ، قطع كنند. دهقان يادآور 
ش��د: بين 5 تا 1۰ ميليارد دلار كالا همراه مس��افر 
داخل كش��ور مي شود كه س��اماندهي نشده است. 
كشور ما به بهشت قاچاقچيان تبديل شده است. وي 
در مجلس با بيان اينكه مبارزه با قاچاق كالا نيازمند 
اراده مبارزه با فساد است، گفت: بايد مشخص شود 
كه مسئولان كشور و اطرافيان و فرزندانشان غير از 
كار دولتي در چ��ه بخش هايي چه كار مي كنند. آيا 
فرزندان وزرا، نمايندگان، قضات و مقامات كارشان 
واردات و صادرات است يا خير؟ بايد جلوي واردات 

كالاها توسط افراد پرنفوذ گرفته شود. 
   بايد سلاطين واردات در كالاهاي مختلف 

شناسايي شوند
اين حقوقدان مجل��س تأكيد ك��رد: واردات كالا 
توسط افراد پرنفوذ موجب سوءاستفاده مي شود. 
اف��رادي كه ي��ك پايش��ان در حكومت اس��ت و 
خودشان تعرفه مي گذارند و يك پايشان در بازار 
و فعاليت هاي اقتصادي اس��ت. خودشان از رانت 
واردات و قاچاق سوءاستفاده هاي عجيبي مي كنند. 
اين افراد از گمرك بدون پرداخت حقوق گمركي 
كالا وارد مي كنند و ب��ا يك تلفن بارهايش��ان از 
گمرك خارج می ش��ود. دهقان تصريح كرد: بايد 
شفاف شود سلاطيني كه در واردات كالا فعاليت 
مي كنند، چه كس��اني هس��تند و افراد پشت آنها 
در حكومت چه كساني مي باش��ند. بعد از مبارزه 
با س��لاطين واردات مي توان صحب��ت از حمايت 

كالاي ايراني كرد. 

   شفافيت اقتصادي مهم ترين ابزار مبارزه 
با فساد است

ناي��ب رئيس فراكس��يون حماي��ت از توليد ملي 
اجراي سامانه ش��فافيت حقوق  مسئولان را امري 
ضروري خواند و گفت: بايد ش��فاف ش��ود كه آيا 
فرزندان مسئولان كشور، دست اندركار واردات و 
معوقات ميلياردي بانك ها و عزل و نصب هاي رانتي 
مديران هستند يا خير، اگر هستند بايد در سامانه 
فعاليت هاي آنها شفاف باشد، واردكنندگان اصلي 
در واقع از مسئولان كشور است. وي اظهار داشت: 
در مورد عملكرد اقتصادي مس��ئولان در4۰ سال 
گذشته نيز طرحي در دس��تور كار مجلس است 
كه بر اساس آن، اموال مسئولان مورد بررسي قرار 
مي گيرد و در صورتي كه افرادي با فس��اد، ثروتي 
به دس��ت آورده باش��ند، ثروتش��ان به بيت المال 
بازگردانده مي شود، اين شفافيت سره را از ناسره 

مشخص مي كند. 
   برخي از رسانه ها كارگزار ثروتمندانند

دهقان تأكي��د كرد: اگر اداره حكوم��ت را در اتاق 
شيشه اي قرار دهيم و همه چيز براي مردم شفاف 
باشد و رسانه ها نيز آزاد و شفاف باشند، گام مهمي 
در مبارزه با فساد برداش��ته ايم. متأسفانه افرادي 
با پول ه��اي حرام، رس��انه ها را در خدمت اغراض 
سياسي خود قرار مي دهند، از اين رسانه ها شفافيت 

بيرون نمي آيد. 
  اميدي به اين سيستم اداري نيست

اين حقوقدان مجلس تصريح كرد: از تفكر مديريتي 
مسئولان راهي را براي حمايت از توليد و سرمايه 
ايراني باز نمي شود، قاچاقچيان قاچاق انجام دادند و 
فرزندان مسئولان به دنبال واردات هستند. اميدي 
به اين سيستم اداري براي حمايت از كالاي ايراني 
نيست. اما اميد داريم كه مردم اين عزم راسخ را در 
خودشان ايجاد كنند و قاچاقچيان و وارداتچيان 

بي رحم را تحريم كنند. 

  براي حفظ ميز مسئولان متعهد هم
به مفاسد بي تفاوت هستند

دهقان در بخش ديگري از اظه��ارات خود گفت: 
يكي از اشكالاتي كه در كشور وجود دارد، اين است 
كه مسئولان متعهد نيز نسبت به قاچاق، واردات و 
فساد، بي تفاوت هستند و اراده اي براي مبارزه با آن 
ندارند. نگران ميز و پست و مقام خود هستند كه 
حرف هايي نزنند، ميزشان به خطر بيفتد و پست 

خود را از دست بدهند. 
   فاجعه بار است

وي گف��ت: وزارت اطلاعات اعلام ك��رد كه هزار 
و 128 كانتينر كالاي قاچاق در س��ال هاي اخير 
توقيف شده است. اين آمار فاجعه اي بزرگ است. 
اين آمار زنگ خطر براي كش��ور است كه كانتينر 
كانتينر كالاي قاچاق وارد كش��ور مي ش��ود، اين 
كانتينرها از گمرك رس��مي وارد كشور شده اند. 
باندهايي در گمرك  كارشان قاچاق است. اين امر 
نشان مي دهد كه وضعيت كشور در زمينه قاچاق و 

واردات خوب نيست. 
   1۹5گمرك بايد تعطيل شود

وي ادامه داد: دولت بايد تعداد گمركات را از 2۰۰ 
گمرك به پنج گمرك كاهش دهد. حداكثر وجود 
1۰گمرك در كشور كافي اس��ت. 2۰۰ گمرك و 
تعداد زيادي مناطق آزاد در كشور وجود دارد كه از 

آنها مقاديري قاچاق هم انجام مي شود. 
  رقم بدهی های معوق بانكی
 350هزارميليارد تومان است 

اي��ن نماينده مجل��س اظهار داش��ت: 35۰ هزار 
ميليارد تومان معوقات بانكي داريم كه سال به سال 
افزايش يافته اس��ت. بخش زيادي از اين معوقات 
ناشي از فس��اد اس��ت، يعني افراد بدون گذاشتن 
وثيقه، وام گرفته اند كه قابل وصول نيس��ت. اين 
منابع بايد وصول شود و در اختيار توليد و اشتغال 

جوانان قرار بگيرد.

جبهه حمايت از توليد ملي و كالاي ايراني در كشور ايجاد مي شود

يک نماينده مجلس: 195 گمرك به خاطر کنترل قاچاق بايد تعطيل شود
   خبر

   گزارش   یک

در حالي كه به دليل ضع�ف مديريت اقتصادي 
دولت پولي ملي در برابر س�اير ارزهاي شاخص 
در سال ۹6 بين 30 تا 40درصد ارزش خود را از 
دست داد، كاهش ارزش ريال حتي در تعطيلات 
نوروز نيز متوقف نشد، به طوري كه بهاي دلار به 
5 هزار و 100تومان نيز رسيد. حال اين پرسش 
مطرح است كه با اين مديريت اقتصادي، ارزي 
و پولي دول�ت و فضاي س�خت كس�ب و كاري 
ايجاد ش�ده اس�ت، اصلًا كالاي ايران�ي توليد 
مي ش�ود كه مردم رقبتي به آن داشته باشند؟!

به گزارش »ج��وان«، در حالي كه در اواخر س��ال 
گذشته مقامات دولتي رشد بهاي ارز در بازار آزاد را 
غيرواقعي عنوان مي كردند و معتقد بودند بهاي دلار 
بايد در محدوده 4هزار تومان باش��د، اما هم اكنون 
تلاطم در بازار ارز در جريان اس��ت و گويا مقامات 
دولتي مش��كلي با رش��د بهاي ارز در بازار ندارند. 
مشكلي كه خانوارهاي ايراني و همچنين بسياري 
از توليدكنندگان وابسته به مواد اوليه و واسطه اي را 
به شدت نگران كرده و آينده بازار ارز را مبهم تر از هر 

زمان ديگري حتي اوايل دهه 9۰ و اوج تحريم هاي 
اقتصادي كرده است. 

در ش��رايطي كه س��ال 96، ريال3۰ تا 4۰ درصد 
ارزش خود را در برابر ساير ارزها از دست داد، اين 
سؤال براي افكار عمومي ايجاد شد متولي صيانت از 
ارزش پول ملي كيست؟ و اگر دولت و بانك مركزي 
اس��ت، پس چرا ارزش ريال در برابر ساير ارزها در 
حال سقوط است؟ هر چند سال 96 با همه فراز و 
نشيب هاي سخت اقتصادي اش به پايان رسيد، اما 
همزمان با نامگذاري اقتصادي سال جاري از سوي 
مقام معظم رهبري به عنوان سال »حمايت از كالاي 
ايراني« اين اميد در جامعه ايجاد شد كه سال جاري 
مجموعه اي از قواعد و قواني��ن براي تقويت توليد 
ايراني از سوي تمامي حاكميت مورد توجه و اقدام و 
عمل قرار خواهد گرفت. اما تداوم تلاطم هاي ارزي 
ابتداي س��ال جاري نگراني هايي را براي عملياتي 
نشدن شعار اقتصادي سال جاري ايجاد كرده است 
كه دولت بايد نس��بت به كاهش ارزش پول ملي و 

بي تفاوتي به تحولات بازار ارز پاسخگو باشد. 

   آغاز با صعود!
بازار ارز و س��كه در اي��ام تعطيلات ن��وروز هم از 
تحولات دس��ت برنداش��ت تا جايي كه دلار براي 
نخستين بار به 5 هزار و 1۰۰ تومان و سكه به بيش 

از يك ميليون و 7۰۰ هزار تومان رسيد. 
سال جديد براي بازار ارز و سكه دستخوش نوسانات 
زيادي بود. البته تحولات ارز و س��كه از اواخر سال 
گذشته آغاز شد، تحولاتي كه تقريباً بي سابقه بود. 
با وجود اينكه برخي پيش بيني ها حاكي از آن بود 
كه پس از شروع س��ال جديد با كاهش تقاضا، بازار 
ارز با ثبات بيشتري همراه ش��ود اما عملًا اينگونه 
نشد. در نخس��تين روز كاري س��ال جديد، يعني 
پنجم فروردين دلار با عبور از 5 هزار تومان، همه را 
غافلگير كرد. اين اتفاق در شرايطي رخ داد كه تحرك 
چنداني در بازار وجود نداشت و بازار در شرايط نيمه 
تعطيل قرار داشت اما دلالان در بازار حضور پررنگي 
داش��تند و قيمت در بازار غيررسمي به هزار تومان 
رس��يد. در ايام عيد اين تحولات در شرايطي رقم 
خورد كه بسياري از صرافي ها تعطيل بودند و بيشتر 

حضور دلالان و دستفروشان در بازار محسوس بود 
و همين باعث شد كه دلال بازي مجدد قوت بگيرد. 
براس��اس گزارش ميداني خبرنگار »ايسنا« از بازار 
ارز، در نخستين روز پس از تعطيلات نوروز، بازار ارز 
در شرايط ساكن، آرام و وضعيت نيمه تعطيل قرار 
دارد. بخشي از صرافي ها باز هستند و بخشي ديگر از 
صرافي ها تعطيلند. بعضي از صرافي ها به دليل آنچه 
»تسويه حساب مالي پايان سال« عنوان كرده اند، 

كركره هايشان را پايين كشيده اند. 
براساس مشاهدات از قيمت ها بار ديگر دلار و يورو 
با دو نرخ در بازار عرضه مي شود. دلار و يورو بانكي، 
دلار و يورو آزاد يا غيررس��مي كه بين اين دو نرخ 

حدود 2۰۰ تومان تفاوت قيمت وجود دارد. 
اين دو نرخي شدن ارز در بازار آزاد از پيش از عيد 
و در اسفندماه ش��روع ش��ده بود كه دلال بازي و 
سودجويي در بازار دامن زد. در روزهاي پاياني سال 
اين روند متوقف شد، اما در حال حاضر بار ديگر اين 
اتفاق افتاده است و بررسي ها از بازار ارز پايتخت و 
ميدان فردوسي و چهارراه استانبول به عنوان يكي 
از مراكز اصلي خريد و فروش ارز نشان مي دهد كه 
بيش��تر صرافي ها دلار و يورو نمي فروشند و اظهار 
مي كنند اين دو ارز را ندارند. از سوي ديگر، خبري 
هم از صف هاي طولاني و جمعيت هاي انبوه مقابل 

صرافي ها نيست و بازار خلوت است. 
نكته بارز ديگر حضور نسبتاً گسترده دستفروشان 
و دلالان است كه دلار و يورو را با قيمت غيررسمي 
عرض��ه مي كنند. ه��ر دلار حدود 5 ه��زار و 1۰۰ 
تومان و هر يورو حدود 6 ه��زار و 2۰۰ تومان بين 
دستفروشان و دلالان به فروش مي رسد و متقاضيان 
اين ارزها مجبور هستند كه ارز مورد نيازشان را از 
دستفروش��ان تهيه كنند. حضور دستفروشان در 
چند هفته پايان سال گذش��ته كمرنگ شده بود، 
اما بار ديگر تعدادشان زياد ش��ده است كه به نظر 
مي رس��د دليل عم��ده آن نفروخت��ن دلار و يورو 
توسط صرافي هاس��ت كه دليل آن چندان روشن 
نيس��ت. تا حدود ساعت 13 براس��اس آنچه روي 
تابلوی اعلان قيمت صرافي ها مش��اهده شد، دلار 
4 هزار و 879 تومان خريده و 4 هزار و 889 تومان 
فروخته مي شود. همچنين يورو 6 هزار و 76 تومان 
خريداري و 6 هزار و 91 تومان به فروش مي رسد، 
همان طور كه اشاره شد با قيمتي كه دستفروشان 
عرضه مي كنند، حدود 2۰۰ تومان تفاوت قيمت 
وجود دارد و قيمت ها عمدتاً فقط روي تابلوي اعلان 
صرافي هاست و خريد و فروش چنداني از سوي آنها 

صورت نمي گيرد. 
  معاون سابق ارزي مشاور رئيس كل بانك 

مركزي شد
رئي��س كل بانك مرك��زي غلامعل��ي كامياب را 
به س��مت مش��اور خود منصوب كرد. به گزارش 
»فارس«، به نقل از بانك مركزي پس از جايگزيني 
حسين يعقوبي با غلامعلي كامياب در سمت معاون 
بين الملل بانك مركزي، ولي الله سيف حكم مشاور 
رئيس كل بانك مرك��زي را ب��راي كامياب صادر 
كرد. از نيمه دوم سال 92 تا مردادماه 96 غلامعلي 
كامياب مسئوليت معاونت ارزي بانك مركزي را بر 
عهده داش��ت. بايد ديد با پايان يافتن تعطيلات و 
بازگشت شرايط بازار به حالت عادي و فعال شدن 
صرافي ها، چ��ه اتفاقاتي در ب��ازار رخ خواهد داد و 
عرضه و تقاضا و سياست هاي بانك مركزي بازار را 

به چه سمت و سويي مي برد.

وزير راه خبر داد
ارزوطلادوبازاررقيب

درسال۹۷
وزي�ر راه ب�ا پيش بين�ي ب�ازار مس�كن در س�ال ۹۷ از افزاي�ش 
س�قف وام خري�د مس�كن ب�ه ۲00ميلي�ون توم�ان خب�ر داد. 
عباس آخوندي درخصوص وضعيت بازار مس��كن در س��ال 97 اظهار 
داشت: بازار ارز و طلا همچنان نسبت به بازار مسكن جذابيت بيشتري 

در سال جديد خواهند داشت. 
وي با اشاره به خالي شدن حباب قيمت مسكن طي پنج سال گذشته در 
پاسخ به پرسش آيا در سال 97 سقف وام خريد مسكن افزايش مي يابد، 
گفت: هنوز ش��وراي پول و اعتبار افزايش وام مسكن را تصويب نكرده 
اما وزارت راه متقاضي اين اس��ت. در اين راس��تا تقاضاي كاهش سود 
وام مس��كن به 6درصد را ارائه كردم كه البته تصويب مي ش��ود، چون 
رئيس جمهوري آن را تأييد كرده است. آخوندي افزود: پيگير افزايش 
سقف وام هم هستيم كه براساس آن وام 16۰ميليون توماني حداقل به 

2۰۰ ميليون تومان افزايش مي يابد. 
........................................................................................................................

مديرعامل بانك مسكن اعلام كرد
»استطاعتمتقاضياندربازپرداخت

اقساط«شرطافزايشسقفتسهيلاتمسكن
مديرعام�ل بان�ك مس�كن گف�ت: س�قف تس�هيلات خري�د 
مس�كن در صورت�ي مي توان�د افزاي�ش ياب�د ك�ه بازپرداخ�ت 
باش�د.  مس�كن  متقاضي�ان  اس�تطاعت  در  ني�ز  اقس�اط 
ابوالقاسم رحيمي اناركي در گفت وگو با »فارس« با اشاره به اينكه سقف 
تسهيلات خريد مس��كن در صورتي بايد افزايش يابد كه بازپرداخت 
اقساط نيز در اس��تطاعت متقاضيان مسكن باشد، گفت: موضوعي كه 
براي بالا بردن سقف تسهيلات خريد مسكن مهم است، اين است كه 
اگر سقف تسهيلات خريد مسكن افزايش يافت، بازپرداخت اقساط نيز 

در استطاعت متقاضيان مسكن باشد. 
مديرعامل بانك مسكن با تأكيد بر اينكه پرداخت تسهيلات تا 5۰درصد 
قيمت مسكن، همواره در دستور كار بانك مسكن بوده است، خاطرنشان 
كرد: حفظ ق��درت خريد و پرداخت تس��هيلات ت��ا 5۰درصد قيمت 
مس��كن همواره در دس��تور كار بوده، چراكه اگر اقساط در استطاعت 
متقاضيان دريافت تسهيلات نباش��د، اين موضوع به مطالبات معوق 

تبديل مي شود. 

وحید حاجی پور

بازارسرمايهازسازوكاراصليخود
دورشدهاست

عضو ش�وراي عالي ب�ورس درباره وضعي�ت بازار س�رمايه در دو 
سال اخير نيز گفت: بازار سرمايه در س�ال هاي اخير از نرخ بالاي 
سود بانكي صدمه ديده و از س�از و كارهاي اصلي دور شده است. 
حسين عبده تبريزي ادامه داد: بازار بدهي نيز در سال هاي اخير توسعه 
خوبي داشته و نقاط تماس زيادي ايجاد و قيمت هاي جذاب تري نسبت 

به بازار پول به عنوان رقيب ارائه كرده است. 
عبده تبريزي در دو بخش بازار سرمايه و س��اختمان در اقتصاد ايران 
شناخته شده اس��ت، درخصوص وضعيت صنعت س��اختمان در بازار 
سرمايه نيز گفت: به رغم آنكه بازار سرمايه فرصت خوبي براي تأمين 
مالي صنعت س��اختمان محس��وب مي ش��ود، اما تعداد ناشران حوزه 
ساختمان در بازار سرمايه اندك است با وجود آنكه تعداد شركت هاي 
اين حوزه و بازار آن وس��يع است، متأسفانه ش��ركت هاي سهامي عام 

اندكي در اين صنعت فعال هستند. 
گفتني است كه بازار سرمايه ايران در برابر بانك در رابطه با تأمين مالي 

اقتصاد حرف جدي براي گفتن ندارد. 
بي اطلاعي مسئولان از بازار سرمايه به گونه اي است كه بسياري 
از مديران هلدينگ ها و همچنين ش��ركت هاي س��رمايه گذاري 
متعلق به صندوق هاي بازنشستگي مجوز و تأييديه لازم را براي 
مديريت دارايي ها و اموال در اختيارشان كسب نكرده اند، ولي با 
اين حال اصرار برمديريت غيرقانوني اين افراد از س��وي برخي از 

وزرا وجود دارد.
........................................................................................................................

ربيعي مطرح كرد

تحققشعارسالبامديريتوارداتو
قاچاقوكارتهایمصرفكالاهایايرانی

عل�ی ربيع�ی وزي�ر كار در يادداش�تی ب�ا تأكي�د ب�ر نق�ش 
ف�روش و بازارياب�ی در كالاه�ای ايران�ی ب�ر ارائ�ه كارت ه�ای 
و  قاچ�اق  از  جلوگي�ری  و  ايران�ی  كالاه�ای  مص�رف 
واردات بی روي�ه ب�رای تحق�ق ش�عار س�ال تأكي�د ك�رد. 
وی در يادداشتش نوشت: ما نمی خواهيم مردم را محكوم به مصرف 
كالای بد كنيم، اما بايد مصرف كالای داخلی به يك فرهنگ عمومی 
بدل شود. ربيعی نوشت:پش��تيباني از توليد ملي و كالاي ايراني به  
منزله حمايت از اشتغال، س��رمايه، كار و كارگر ايراني است، ارج و 
كرامت كارگر ايراني در يك جامعه توليد مح��ور نه مصرفي معنا و 

مفهوم پيدا مي كند. 
علي ربيعي، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در يادداش��تي با تأكيد بر 
اينكه حمايت از كالاي ايراني در جامعه توليد محور محقق مي ش��ود، 
تأكيد كرد: باور من اين است كه پيش نياز رشد جامعه ايران، بزرگ شدن 
كيك اقتصاد و توليد و مصرف كالاي ايراني ش��كل گيري يك جنبش 

اجتماعي جامعه توليد محور است. 
متن يادداشت وزير كار در ادامه مي آيد.

به اعتقاد من يكي از چالش هاي جامعه امروز ايران نمايان شدن 
برخي ازمؤلفه هاي جامعه رانت محور است. وقتي از جامعه رانتي 
صحبت مي كنم، منظ��ورم جامعه اي اس��ت كه اف��راد به دنبال 
پولدارشدن سريع، رش��د جهشي، به دس��ت آوردن ثروت بدون 
تلاش و كوشش، گرفتن پست هاي مديريتي بدون دانش و تجربه، 
كم كاري و كار نكردن و پايين آمدن بهره وري و مس��ائلي از اين 
دست هس��تند كه پرداختن به همه آنها در اين يادداشت كوتاه 

ميسر نيست.
 اين در حالي اس��ت كه تنه��ا در يك جامع��ه توليد محور اس��ت كه 
نيروي ه��اي تولي��دي كرامت دارن��د. حرك��ت رو به جلو ب��ه همراه 
قدرتمند شدن در جامعه توليد محور اتفاق مي افتد و در چنين جامعه اي 
توليد و كارگر ش��رافت دارد. مقام معظم رهبري در پيام نوروزي خود 
خطاب به مردم ايران، س��ال 1397 را سال »حمايت از كالاي ايراني« 
ناميدند و تأكيد كردند، سياست هاي اجرايي و عملكرد مسئولان دولتي 

و حكومتي بايد به سمت تحقق اين موضوع باشد.
 از اين منظر مي توان گفت كه حماي��ت از كالاي ايراني در جامعه 
توليد محور محقق مي شود. جامعه اي كه توليد دانش، توليد فكر، 
توليد كالا، توليد فرهنگ خلاق داشته باشد، آنگاه كالاي با كيفيت 
هم توليد مي كند و مردم آن مصرف كننده كالاي توليد داخل نيز 

مي شوند. 
مردم در يك جامعه رانتي طبق يك ذائق��ه و در جامعه توليد محور با 

ذائقه اي ديگر مصرف مي كنند. 
بنابراين باور من اين است كه پيش نياز رشد جامعه ايران، بزرگ شدن 
كيك اقتصاد و توليد و مصرف كالاي ايراني ش��كل گيري يك جنبش 

اجتماعي جامعه توليد محور است. 
........................................................................................................................

يك كارشناس اقتصادی:
دولتبرنامهايبرايصيانتازمنابعآبي

كشورندارد
در حال�ي ك�ه 80درصد مص�رف آب اي�ران به بخش كش�اورزي 
اختص�اص دارد، يك كارش�ناس اقتصاد كش�اورزي گفت: دولت 
براي آنكه بتواند ت�راز آب در بخش كش�اورزي را از حالت منفي 
خارج كند، بايد به ازاي نكاش�تن محصولات آب بر به كش�اورزان 
غرامت ده�د، اما ظاهراً دول�ت توانايي اين موض�وع را هم ندارد. 
بهاءالدين نجفي در گفت وگو با »ف��ارس«، در مورد راهكارهاي دولت 
براي مقابله با كاه��ش بارندگي ه��ا و جلوگيري از كاه��ش توليدات 
كشاورزي خاطرنشان كرد: طي 1۰س��ال اخير خشكسالي گريبانگير 
ما بوده اس��ت، اما اين موضوع در س��ال زراعي 97- 96 بيش��تر نمود 

داشته است. 
وي با اش��اره به اينكه دولت س��عي كرده تا در چند س��ال گذشته 
اقداماتي همچون روش ه��اي آبياري نوين را در دس��تور كار قرار 
دهد، افزود: خوشبختانه با وجود خشكس��الي ها، آمارهاي زراعي 
نش��ان مي دهد توليدات ما در كش��ور كاهش پيدا نكرده است، اما 
آنچه بايد در برنامه گنجانده ش��ود روش ه��اي كاهش مصرف آب 
است، توليد بذرهاي اصلاح شده كه نسبت به كم آبي مقاوم هستند، 

يكي از آنهاست. 
وی همچنين توسعه كشت نشايي را يكي ديگر از راهكارهايي دانست 

كه به كاهش مصرف آب در بخش كشاورزي كمك شاياني مي كند.
در حالي كه ادعا مي شود 8۰درصد مصرف آب ايران به بخش كشاورزي 
اختصاص دارد، اما اين سؤال مطرح است كه چرا براي مصرف بهينه آب 

در بخش كشاورزي سرمايه گذاري جدي صورت نمي گيرد.

رئي�س كميس�يون اقتص�ادي مجل�س از نشس�ت مش�ترك 
كميس�يون متبوع�ش ب�ا وزي�ر ام�ور اقتص�ادي و داراي�ي و 
رئي�س كل بان�ك مرك�زي در يك ش�نبه هفت�ه آت�ي خب�ر داد. 
محمدرضا پورابراهيمي در گفت وگو با »خانه ملت«، از نشست مشترك 
كميسيون اقتصادي با كرباس��يان وزير امور اقتصادي و دارايي و سيف 
رئيس كل بانك مركزي در يك شنبه هفته آتي خبر داد و گفت: در اين 
نشست وضعيت نابسامان بازار ارز و افزايش غيرمنطقي آن مورد بررسي 

قرار مي گيرد. 
رئيس كميس��يون اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با اش��اره به تهيه 

طرحي از كميسيون متبوعش براي ساماندهي اين بازار افزود: اين طرح 
در اين نشست مورد بررسي قرار مي گيرد و اگر محورهاي مورد بحث در 
اين نشست مورد توافق قرار بگيرد، در همان جلسه به بانك مركزي ابلاغ 

مي شود تا اين محورها را اجرايي كند. 
نماينده مردم كرمان و راور در مجلس ش��وراي اس��لامي ب��ا بيان اينكه 
نابساماني بازار ارز به دليل عدم نظارت بانك مركزي رخ داده است، تصريح 
كرد: اگر اين محورها در نشست مشترك كميسيون با كرباسيان و سيف 
مورد توافق قرار نگيرد، طرح كميس��يون در قالب طرحي دو فوريتي به 

هيئت رئيسه مجلس شوراي اسلامي تقديم مي شود.

نمای  نزدیک

يک شنبه آتي، نشست کميسيون اقتصادي با کرباسيان و سيف درباره وضعيت بازار ارز
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